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های کشاورزی خراسان رضوی، مسئله تعلیق کارتدر سومین نشست کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 

بازرگانی صادرکنندگان به دلیل عدم رفع تعهد ارزی بیش از یک میلیون دلار، آن هم قبل از مهلت داده شده و راهکارهای 

 .پیشگیری از بروز این اتفاق، بررسی شد

 

 :اهم موارد مطرح شده 

 بازرگانی خراسان رضوی:کمیسیون توسعه صادرات اتاق  رئیس ،«محمدیان حسین»

 های بازرگانی تعلیق شد و برخی دیگردر چند روز اخیر التهابی در میان صادرکنندگان به وجود آمده است؛ چراکه بخشی از کارت

 .نیز به علت عدم رفع تعهد ارزی در آستانه تعلیق قرار دارند

، توسعه صادرات اتاق ایران که با حضور صالح عسگریدر ابتدای نشست رئیس کمیسیون گزارشی از جلسه فوق العاده کمیسیون 

در این جلسه مطرح شد که بخش خصوصی )با وجود موافقت با لزوم ارائه کرد.  ،معاون سازمان توسعه تجارت برگزار گردیده بود

هد ارزی و نحوه سال گذشته برای موضوع رفع تع 5ها و مصوباتی که در نامهبازگشت ارز حاصل از صادرات به کشور(، با آیین

 های آن مخالف است.بخش خصوصی مخالف برگشت ارز نیست بلکه با شیوه .بازگشت ارز صادر شده، موافق نیست

درصد آن بازپرداخت شده  44تر از کارت بازرگانی که بالای یک میلیون دلار رفع تعهد ارزی داشته و کم 444در روزهای گذشته 

 . درصد باشد نیز تعلیق خواهد شد 04که رفع تعهد ارزی آن زیر  هاییتعلیق گردیده و به مرور کارت

های نادرستی استفاده شده و این امر نشأت گرفته از عدم علت پایین بودن میزان بازگشت ارز این است که در این موضوع از شیوه

درصد زیر قیمت بازار  04ند و مشورت با بخش خصوصی است. اینکه صادرکننده ارز حاصل از صادرات خود را به کشور بازگردا

به دولت واگذار کند، صحیح نیست و این مسئله که صادرکننده به جای بازگرداندن ارز، واردات انجام دهد نیز کار درستی نیست 

 .و در هیچ کجای دنیا چنین موضوعی رواج ندارد

ع تعهد دو روش برای رف .در محقق کردن آن است ادهای نادرستی که برای رفع تعهد ارزی تعیین شده، ناتوانی اکثر افرنتیجه روش

روز با قیمت  04درصد ارز حاصل از صادرات را طی  044ارزی وجود دارد؛ نخست، صادرکنندگان مواد نفتی و فلزات رنگی باید 

ماه نیز قابل  05 درصد ارز حاصل از صادرات را طی چهار ماه که تا 04ارز نیمایی رفع تعهد کنند و بقیه صادرکنندگان نیز باید 

 .تمدید است، رفع تعهد کنند

صادرکنندگان تا پایان شهریور ماه فرصت دارند برای رفع تعهدات ارزی خود اقدام کنند و پس از آن هر کارت بازرگانی که رفع 

 تی شرکت موافقتشود و پس از آن نیز سازمان امور مالیاتی، با معافیت مالیادرصد باشد، تعلیق می 04تعهد ارزی آن کمتر از 

های ما، تمدید یک تا دو ماهه این موضوع بود. این موضوع باید با جدیت دنبال شود؛ نخواهد کرد. بر این اساس، یکی از درخواست

که درخواست ما تمدید این مهلت بوده و  شودچراکه اگر معافیت مالیاتی صادرکننده اعمال نگردد، با مشکلات بسیاری مواجه می

 هست.

میلیارد دلار توسط  04میلیارد دلار صادرات غیرنفتی از کشور صورت گرفته و از این میزان، کمتر از  50مطابق آمار، در سال گذشته 

شود و صادرات این بخش نباید در مباحث بخش خصوصی انجام شده است، با این وجود اشتغال اصلی کشور در این بخش ایجاد می

 دستورکار جلسه:
 رفع نشده یتعهد ارز یصادرکنندگان دارا یبازرگان یهاکارت قیموضوع تعل رامونیپ یحث و بررسب       
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شد که  میلیارد دلار واردات به کشور انجام 05کسان درنظر گرفته شود. همچنین، در مدت مذکور، ارزی با صادرات مواد نفتی ی

هایی است که برای میلیارد دلاری صادرات و واردات کشور است و یکی از دلایل آن محدودیت 01ی نشان دهنده تراز منف

پول صادرات نفت  .تسهیل کنیم تا این موازنه برقرار شودصادرکنندگان به وجود آمده است. در واقع، باید صادرات غیر نفتی را 

 گذاری شود و نباید در بودجه کشور مصرف گردد.ها سرمایهبایستی در زیرساخت

داری صادرات کشور با دلالان باشد و این اصلا متاسفانه موانع موجود در مسیر صادرات، موجب این شده که در این شرایط، میدان

 .ف نیستبه نفع اقتصاد شفا

 

 :، عضو هیات رئیسه اتاق خراسان رضوی«محمدحسین روشنک»

تر از نرخ بازار ارائه صادرکننده از اینکه ارز حاصل از صادرات خود را ارزان. ارزی، تفاوت نرخ ارز استمسئله اصلی در رفع تعهد 

ین دولت از طریق ات. فروش ارز با بازار آزاد است نرخ مند است. علت اصلی عدم رفع تعهد ارزی نیز همین مسئله تفاودهد، گلایه

م و ارز گوید دلیلی ندارد که صادرات کنتفاوت نرخ، به دنبال کنترل بازار داخلی است؛ اما صادرکننده به این موضوع انتقاد دارد و می

 .تر از بازار ارائه دهمحاصل از آن را با قیمتی ارزان

ز برای واردات به تخصیص ارت این است که دولت ارز حاصل از صادرات را آزاد بگذارد و یکی از پیشنهادات برای رفع این مشکلا

تر بخریم ما معتقدیم نباید ارز حاصل از صادرات زعفران، پسته و دیگر کالاهای کشاورزی و صنعتی را از صادرکننده ارزاند. بپرداز

 .ت، این روش، راه صحیحی نیستو به واردکننده بدهیم. اگر دولت به دنبال کنترل قیمت ارز اس

ت که اولین پیشنهاد ما این اس. شودتوجهی میحاصل از صادرات بیبه پیشنهادات بخش خصوصی در زمینه حل مشکل بازگشت ارز 

 .های مسئولین از بین برودقلم تجارت و خرید و فروش و قیمت ارز آزاد باشد تا رانت

های بازرگانی به دلیل عدم رفع تعهد ارزی بیش از یک میلیون دلار، از نارضایتی کارتدولت هنگام تصمیم گیری در خصوص تعلیق 

 ها به این موضوع آگاهی داشته وهای بازرگانی و خانه صنعت، معدن و تجارت و همه فعالین اقتصادی و تشکلصادرکنندگان و اتاق

کند. پیشنهادات ما برای این موضوع به مراجع لازم ارسال اجرا هم میبا علم به این امر، برای جلوگیری از تورم این تصمیم را گرفته و 

 .دشوشده است؛ اما متاسفانه با تصمیمات بانک مرکزی تناقض پیدا کرده لذا به پیشنهادات بخش خصوصی توجه نمی

 

 :، معاون اداره کل صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی«علی غفوری مقدم»

میلیون  044رغم اینکه در سطح کشور رشد منفی داشتیم؛ اما در سطح استان با ه نخست امسال، علیماه 5بر اساس آمار تجارت  

 .درصد رشد ارزشی در صادرات داشتیم 10دلار صادرات با وزن یک میلیون تن، 

این موضوع نگرانی مشترک ما در اداره کل صمت و بخش خصوصی استان  ،های بازرگانی صادرکنندگان نیزرتدر خصوص تعلیق کا

ای با رئیس سازمان توسعه تجارت انجام دادیم که در حال پیگیری است و بر این اساس، بلافاصله بعد از ابلاغ این موضوع، مکاتبه

دی استانداری نیز مطرح شد و در آن این مسئله در کارگروه توسعه صادرات استان با حضور معاون هماهنگی امور اقتصا .است

 .گیر ملی ارسال خواهد شدای با امضا استاندار به سطوح تصمیمای به تصویب رسید و مکاتبهکارگروه مصوبه

صوصی آورد را هم اعلام کنیم. نگرانی بخش خپشتوانه این تصمیم، از دلایل صحیحی نشأت گرفته؛ اما باید مشکلاتی که به وجود می

ه هر کنیم تا بتوانیم باره صحیح است؛ اما در عین حال باید برای رفع تعهد ارزی تلاش کنید و همزمان ما هم پیگیری میدر این ب

 .شکل ممکن فرصت بیشتری برای رفع تعهد ارزی صادرکنندگان استان فراهم شود
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 :عضو کمیسیون توسعه صادرات، «پورمحمدرضا ابراهیم»

ننده های مختلف به صادرکننده بازگردد تا بدین ترتیب، صادرکالتفاوت قیمت ارز به صورتبرای حل این مشکل مابه شودمیپیشنهاد 

 .شودنسبت به رفع تعهد ارزی تشویق 

 :، رئیس هیات مدیره انجمن صنایع تبدیلی استان«حسین اسدی»

ر، مشکلی هایی دیگده است. ما با رفع تعهد ارزی به روشترین ضربه را به صادرکنندگان محصولات کشاورزی زرفع تعهد ارزی بزرگ

نداریم. به طور مثال، اگر دولت به ما بگوید به ازای هر دلار صادرات باید مقداری پول به ریال به دولت پرداخت کنیم ما نیز این 

ما اینقدر دچار سردرگمی نشویم،  درصد ارزش افزوده صادرات را بگیرد ولی 0دولت  .گیریممقدار را در محاسبات خود در نظر می

 شود.ما در برگشت ارز مشکلات اساسی داریم و دولت هر دفعه به روشی باعث اختلال در روند تولید و صادرات می

 عضو کمیسیون توسعه صادرات:، «نجمه سادات انواری»

تا  1 برای اینکه ارز به دولت تحویل دهندصادرکنندگان یکی از مشکلات اساسی است. سقف قیمتی برای فروش ارز در سامانه نیما 

نک ت، درخواست ما لیگران ایجاد شده اسرافان و واسطهکنند و در این میان، فضایی برای صجایی پرداخت میدرصد کارمزد جابه 5

 .مستقیم واردکننده و صادرکننده است

های رفع تعهد ارزی، تامین ارز از یکی از راه. ایمبازماندهفروش و بازاریابی  همه توجه ما به رفع تعهد ارزی است و از سایر کارهای

ند و این ها حق خرید ارز ندارداخل کشور است که کمک بزرگی به صادرکنندگان بود؛ اما از بهمن ماه سال گذشته گفتند که صرافی

 .امر مشکلات بسیاری برای ما ایجاد کرد

گردد و مشخص نیست این مبلغ مربوط به کدام ا آمار رفع تعهد ارزی درج میمشکل دیگر این است که در سامانه جامع تجارت، تنه

تفاوت زیادی با نرخ واقعی  زعفرانو در پایان ارزش گمرکی  دانیم چند درصد رفع تعهد ارزی داریمسال است در این شرایط ما نمی

 هستیم.های بالا آن دارد در حالیکه ما در حال حاضر مجبور به رفع تعهد با قیمت

 :، عضو هیئت مدیره اتاق مشترک ایران و افغانستان«زادههادی نبی»

تومانی  544هزار و  00تومانی بار دیگر برای ارز  4044تجربه ارز  است. غیرتخصصیکاملا  اخذ شده در بخش صادراتتصمیمات  

ت از هاست که صحبافتد. سالاتفاق میها در جای دیگر مشکل بازگشت ارز از بخش خصوصی نیست و فسادها و رانت. تکرار شد

لی رود. اگر یکسان سازی نرخ ارز اتفاق بیفتد، هیچگونه مشکها از بین نمیبازیاین است که تا ارز تک نرخی نداشته باشیم این رانت

مشکلات، صادرات  ها ودر این رابطه نخواهیم داشت. هم اکنون امکان زیادی برای صادرات وجود دارد؛ اما با وجود این محدودیت

های تعلیق شده شود کارتپیشنهاد می .شود و اگر فکری برای آن نشود، این بخش با مشکلاتی جدی مواجه خواهد شدگران تمام می

 امکان واردات داشته باشند.

 :، رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران استان«غلامرضا میری»

یه ارز آزاد تهصادرات زعفران هیچگونه ارزبری برای کشور ندارد و صادرکنندگان این محصول حتی ملزومات صادراتی خود را با  

 .شود، غیر منطقی استدر این شرایط مسائلی که از سوی دولت برای رفع تعهد ارزی مطرح می کنند،می

عنوان بدهکار نیستیم. ما در حال  ی فروش آن محاسبه کنند، ما به هیچاگر رفع تعهد ارزی صادرکنندگان زعفران را با نرخ واقع

 .پیگیری این مسئله از طریق دیوان عدالت اداری هستیم
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ز آورد این است که صادرکننده واقعی باید ارز اضافی را امسئله دیگری که تفاوت قیمت پایه گمرکی با نرخ فروش کالا به وجود می

 .زندهزار تومانی به سامانه نیما تحویل دهد که این وضعیت به قاچاق زعفران دامن می 04هر دلار را با ضرر بازار آزاد تهیه کرده و 

 :های مرزی استانداری خراسان رضوی، مسئول هماهنگی بازارچه«هادی حقیقی»

کلات عملیاتی برای حل مشکمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی باید به عنوان بازوی مشورتی دولت عمل کند و پیشنهادات 

 .صادرکنندگان ارائه دهد

 . از فعالین اقتصادی علاقمند دعوتمهندس چمندی مهرماه عازم کابل شوندهمچنین برنامه ریزی شده است تا هیاتی با ریاست آقای 

  یزی شده است.، مذاکرات خوبی با امارت اسلامی جهت رفع موانع موجود برنامه رشود از این فرصت مهم استفاده کنندمی
 

 :، رئیس اتحادیه صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی خراسان رضوی«حمید بابازاده»

های در راستای توسعه اقتصادی کشور دو مسئله باید لحاظ و اجرایی شود؛ اولا شایسته سالاری بایستی مدنظر قرار گیرد و دوما تحریم

ولت داشته باشیم. اگر این دو موضوع اجرا شود، بخش عظیمی از مشکلات برطرف بانکی برداشته شود. ما باید این مطالبات را از د

 .خواهد شد

اید گویند بخش خصوصی بدر موضوعات کلان اقتصادی به نظرات بخش خصوصی توجه نمی شود؛ اما در هنگام انجام امور همیشه می

ها بخش خصوصی در هنگام تصویب قوانین و تصمیم گیری این اقدامات را انجام دهد. توقع ما این است که به نظرات و پیشنهادات

 .توجه گردد

 عضو کمیسیون توسعه صادرات:، «احمد بدیعی»

درصد برای مصرف داخل  05درصد آن صادراتی است و فقط  05اعلام کرد زعفران محصولی است که  نیز بدیعی عضو کمیسیون

ات دیگر محصولبه سرنوشت  آیندههای است لذا باید شرایط صادرات این محصول تسهیل شود، این محصول ممکن است در سال

 دچار شود لذا باید نگاه ویژه به این محصول داشت. ایرانی فرشاستراتژیک کشور همچون 

 عضو کمیسیون توسعه صادرات:، «پرهیزی ساره»

درصد جایزه صادراتی علاوه بر یارانه های حمل و  01ترکیه  به طر مثال بایستی از کشورهای پیشرو صادراتی دنیا الگوبرداری کنیم،

شود به نحوی که شاهد هستیم قیمت زعفران در دبی از مسیرهای اشتباه میصادرات  کند، موانع صادراتی منجر بهنقل پرداخت می

های ترجیحی بین کشورهای مختلف با قیمت زعفران در بازار رضا یکی است. از دیگر مزایای موجود در بخش صادرات وجود تعرفه

 شود.است که باعث توجیه پذیر بودن صادرات یک محصول می

دیگر از اعضای کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی خراسان رضوی به در ادامه این نشست، تعدادی 

ع های بازرگانی به دلیل عدم رفبیان انتقادات و پیشنهادات خود در خصوص مسئله بازگشت ارز حاصل از صادرات و تعلیق کارت

 .تعهد ارزی بیش از یک میلیون دلار پرداختند
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 ه:مصوبات جلس 

 مهلت اقدام اقدامات مرتبط شرح مصوبه ردیف

1 

توسعه صادرات جهت برون  ونیسیکم شنهاداتیمقرر گردید 

هیه ت صادرکنندگان یبازرگان یکارت ها قیتعل تیرفت از وضع

و جهت انعکاس در سطح ملی به اتاق و استانداری منعکس 

 شود.

 یک هفته -

 
 

 :لیست حاضرین 

:کمیسیوناعضا  –الف   

انوادگیخنام و نام  ردیف  وضعیت حضور سمت در کمیسیون 

  رییس آقای حسین محمدیان 1

  دبیر خانم مهلا بهرام زاده 2

 
 

معین کمیسیون:   -ب  

محمد حسین روشنک                            

 

سایر مدعوین: -ج  

، اریانو سادات جمهن، نگین افتخاری، اشرفی اعلی رضسید، سیدمهدی اسماعیل زادهحسین اسدی، ، محمدرضا ابراهیم پورها: آقایان و خانم

ینا س ، علیرضا پورمند،محسن پورقاسمی ساره پرهیزی، ،یانئحسن بکا، احمد بدیعی، هبابا زاد، حمید هآقا میرزاد مرتضی سیدزهرا آذری، 

 ،ناصر شادکام ندا زیبا، غلامعلی سخاوت،عماد رجحانی،  ،حقیقی، هادی فاطمه حقدادیسید حبیب حسینی، ، شیرآقا حبیبی جلالی،

 ابوالحسن لگزیان، ،محمود کیانی علی غفوری مقدم، ،فرشاد علویمحمدرضا عسگری، مهدی طاهرپور کلانتری، ، الدین صبوحیمحی

 محمد نجاریان، هادی نبی زاده، میریغلامرضا سعیده موسوی، ، محسن محمدیان


